
رئیس سازمان ســینمایی با تاکید بر اینکه کارکرد واقعی سینما در 
شرایط بحرانی به روشنی نمایان می شود، از برنامه ریزی برای برگزاری 
جشنواره فیلم کودک در اوایل مهرماه خبر داد. رائد فریدزاده همچنین 
اعلام کرد که در صورت نرســیدن تعداد آثار به حد نصاب لازم، برنامه 
جایگزین پیش بینی شده و به زودی دبیران جشنواره های ملی و جهانی 

فیلم فجر نیز معرفی خواهند شد.
شامگاه ششم تیرماه رائد فریدزاده مهمان برنامه تلویزیونی »هفت« 
به میزبانی بهروز افخمی بود و درباره وضعیت سینما در روزهای جنگ، 
نقش هنر هفتم در آرام ســازی جامعه، تدارکات حمایتی برای اقشــار 

کم درآمد، و چشم انداز جشنواره های پیش رو سخن گفت.
فریدزاده، در ابتدای گفتگو ضمن ادای احترام به ایســتادگی مردم 
ایران، تاکید کرد که تجربه زیسته مردم در موقعیت های بحرانی همواره 
وجهی از عظمت یک ملت را آشــکار می کند. او گفت: شــاید در هیچ 
نقطه ای از دنیا دیگر نتوان جایی را یافت که صحبــت از ایران و ایرانی 
در میان نباشد. این شگفتی ســازی های مکرر ملت ایران در بزنگاه های 

تاریخی، حتی برای خود ما هم قابل تحسین است.
با این حال، فریدزاده یادآور شد که شرایط امروز تفاوت های جدی با 
دوران دفاع مقدس و دوره ریاســت محمد بهشتی بر سازمان سینمایی 
دارد. او با اشاره به جلسات متعددی که در این ایام با همکارانش برگزار 
کرده، گفت: ما مجموعه ای از اقدامات را تدوین کرده ایم که بسته به ثبات 

نسبی شرایط، می توانند نتایج عینی تری پیدا کنند.
در بخشــی از این گفتگو، فریدزاده به اولویت حفــظ جریان اکران 
سینماها در روزهای حمله موشکی اسرائیل به ایران پرداخت. به گفته 
او، با درک درست اصناف و تهیه کنندگان، سینماها حتی در آن روزها 
تعطیل نشــدند و تنها اکران فیلم های کمدی در روزهای نخســتین با 
محدودیت هایی همراه بود. او گفت: ســینما در این شــرایط به یکی از 
امن ترین و آرام تریــن فضاهای اجتماعی تبدیل شــد. تجربه بازدید از 
پردیس باغ کتاب نشان داد که استقبال مردم کم نشده، بلکه در برخی 

سانس ها سالن ها تقریبا پر بودند.
او یادآور شد که در دوران جنگ نیز جشنواره هایی چون فجر تعطیل 
نشدند و برعکس، کارکرد سینما در این برهه ها بیشتر به چشم آمد. وی 
افزود: در مواقع بحرانی، اشــتیاق مردم برای تماشای فیلم افزایش پیدا 

می کند، به ویژه وقتی آثار متنوع و مناسب برای گروه های سنی مختلف 
از جمله کودکان و نوجوانان اکران شود.

فریدزاده تاکید کرد که همدلی فعلی میان اصناف سینمایی، در نیم بها 
شدن بلیت ها نیز نمایان شــد. او گفت: صاحبان آثار و صنوف سینمایی 
خودشان این پیشنهاد را مطرح کردند. این نوع واکنش، برخاسته از درک 
دقیق آن ها از نقش فرهنگی سینما در ایجاد همبستگی اجتماعی است. 
فرهنگ و هنر در چنین شــرایطی نباید نادیده گرفته شود، زیرا یکی از 

ابزارهای مهم روایت مقاومت، امید و تاب آوری است.
او همچنین یادآور شد که در کشورهای دیگر، بودجه حوزه فرهنگ و 
هنر در شرایط بحرانی حتی افزایش می یابد، زیرا این حوزه نقش حیاتی 

در پیوندهای اجتماعی و امنیت روانی ایفا می کند.
فریدزاده، در ادامه به برنامه های حمایتی ویژه خانواده های پرجمعیت 
اشــاره کرد. به گفته او، طرح هایــی برای ارائه بســته های حمایتی به 
خانواده های چهار نفره و بیشتر، به ویژه در فصل تابستان تدوین شده اند. 
زیرساخت های فنی این برنامه ها نیز از پیش توسط موسسه سینماشهر 

آماده شده است.
او به نقش مهم رسانه ملی در تبلیغ آثار سینمایی اشاره کرد و افزود: 
صداوسیما، تبلیغات شهری و سینماســیار باید به کمک بیایند. پلتفرم 
سینماسیار ظرفیت خوبی برای نمایش فیلم در مناطق کم برخوردار دارد 

و باید این ابزار گسترش پیدا کند.
در بخش دیگری از گفتگو، رئیس سازمان سینمایی درباره وضعیت 
جشنواره فیلم کودک و نوجوان اصفهان که قرار است در مهرماه برگزار 
شــود، توضیحاتی داد. او گفت: ممکن اســت برخی پروژه ها به دلیل 
وقفه های اخیر به موقع آماده نشوند. به همین دلیل پیش بینی کرده ایم 

که اگر آثار به حدنصاب نرسند، برنامه جایگزین داشته باشیم.
به گفته او، این جشنواره امســال باید بازتاب دهنده گستره فرهنگی 
ایران باشد و در کنار جنبه تفریحی، به موضوعات آموزشی و روانی مرتبط 
با کودکان و نوجوانان نیز بپردازد. او افزود که بنیاد فارابی نیز ارتباطاتی با 
جشنواره های بین المللی برقرار کرده تا سطح کیفی و تعاملات خارجی 

این رویداد افزایش یابد.
رئیس سازمان ســینمایی در بخش دیگری از گفتگو به نقش بنیاد 
فارابی پرداخت و تاکید کرد که این نهاد باید از محدود شــدن به چند 

پروژه خارج شود. او گفت: فارابی باید در حوزه هایی مانند فناوری های 
نوین، هوش مصنوعی، پژوهش، شتابدهی و حضور بین المللی فعال تر 

عمل کند.
او همچنین به ضرورت بازتعریف مأموریت های بنیاد فارابی، انجمن 
سینمای جوانان و مرکز گســترش اشــاره کرد تا نقش این نهادها در 

زیست بوم سینمایی کشور بهتر ایفا شود.
فریدزاده از فعال سازی شورای سینما در استان ها خبر داد. او گفت: در 
صورت برگزاری شورای سینما با ریاست استاندار، نگاه مدیران استانی به 
سینما تغییر خواهد کرد. این شورا می تواند به حل مسائل بومی از طریق 

ابزارهای سینمایی کمک کند.
وی تاکید کرد که چنین سیاستی نه تنها موجب تمرکززدایی از تهران 
خواهد شد بلکه به مشارکت نهادهای اقتصادی و اجتماعی در تولیدات 

سینمایی منجر می شود.
فریدزاده در بخش دیگری از صحبت های خود به همکاری با فیلمخانه 
ملی برای نمایش مجدد فیلم های خاص و کلاسیک اشاره کرد. به گفته 
او، نسخه های یکتایی از فیلم هایی مانند »جنگ ستارگان« در فیلمخانه 
نگهداری می شــود و نمایش این آثار می تواند فرهنگ سینما رفتن را 

تقویت کند.
او همچنین افزود: فیلم هایی چون »کلوزآپ« و »رنگ خدا« ممکن 

است دوباره بر پرده سینماها ظاهر شوند.
رئیس ســازمان ســینمایی در ادامه گفت: طرح هایی برای ساخت 
سینما در شــهرهای بالای 100 هزار نفر جمعیت در دست اجراست. 
علاوه بر بهسازی ســالن های موجود، با همکاری شهرداری ها و بخش 

خصوصی ساخت سالن های جدید نیز پیگیری می شود.
در بخش پایانی این گفتگو، فریدزاده از تلاش برای تنوع بخشــی به 
گونه های سینمایی سخن گفت. او گفت: رده بندی سنی به هیچ وجه به 
معنای تایید محتوای خشن یا غیراخلاقی نیست، بلکه صرفا هشداری 

برای خانواده هاست.
او با اشــاره به خریــداری حقوق اقتبــاس برخی آثــار ادبی مانند 
نوشته های اســماعیل فصیح، گفت: اقتباس یکی از راهکارهای اصلی 
برای تولید فیلم هایی با کیفیت ادبی و محتوای غنی اســت. باید سبد 

سینمایی کشور متنوع و غنی شود.
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 روایت رائد فریدزاده از رویکردهای تازه سازمان سینمایی: 

  درِ سینما 
به روی همه فیلمسازانِ ایران دوست باز است


